
 با وجود نظــرات مختلف درباره برگزارشــدن  یا  نشــدن کنکور سراســری و حتی تعویق 
چندباره این آزمون، بالاخره با اعلام ســازمان ســنجش روز پنج شــنبه کنکور سراسری 
داوطلبان ارشد برگزار شد. برای بررســی وضعیت پروتکل های بهداشتی در این آزمون 

سراسری به دانشگاه فردوسی مشهد، به عنوان .. .

نمره ناپلئونی 
 پروتکل های بهداشتی

در کنکور 
کارشناسی ارشد

گزارش خراسان از نحوه رعایت پروتکل های بهداشتی 
کنکور کارشناسی ارشد در دانشگاه فردوسی

 افتتاح 3 پروژه صنعتی وعمرانی 
 همه این پسرها »سعید« من هستند با ظرفیت اشتغال زایی 250 نفر

با حضور سرپرست وزارت صمت در شهرستان های زبرخان و فیروزه انجام شد

خانواده سرخسی 300 میلیون تومان به علاوه یک زمین 600 متری   را به مددجویان کمیته امداد اهدا کردند

 صفحه۷ صفحه۸

 صفحه۸

اقامه باشکوه عزای 
حسینی با حفظ اصول 

توضیحات شهردار بهداشتی انجام شود 
درباره تونل بولوار نماز 

بلند مرتبه سازی و 
تحول در صدور پروانه 

ساختمانی شیب نزولی فوتی های 
 کرونا در مشهد
 پس از اعمال 
محدودیت ها

اظهارات دبیر ستاد 
امر به معروف و نهی 

از منکر استان درباره 
دوچرخه سواری بانوان

برخورد با ۲۳۰۰ تغییر 
کاربری در استان

توزیع ۲۰ هزار بسته 
معیشتی در استان

کلایی در قرنطینه خانگی آیت ا... علم الهدی:
برای دومین بار از طریق 

اینستاگرام با مردم مشهد 
گفت و گو کرد

مدیرعامل سازمان 
 آرامستان های مشهد

 اعلام کرد:

رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
خراسان رضوی اعلام کرد:

مدیرکل اوقاف خبر داد:

اخبار

گوناگون

اخبار کوتاه

 

اخبار کوتاه شهرستان ها

 

 معاون گردشگری خراسان رضوی 
خبر داد:

 معاون   صمت   با اشاره به 
توزیع 220 تن گوشت  وعده داد

 ممنوعیت برگزاری تورهای
گردشگری  در استان

 کاهش  قیمت گوشت
از هفته آینده 

۷

3200مهندسی 
که وجود خارجی 

نداشتند از گردونه 
ساخت خارج شدند

 صفحه2

 صفحه۷

 صفحه۱

 صفحه2

 صفحه2

۷

۷

 بررسی میدانی خراسان 
از بازار آهن در مشهد حاکی 

 است که قیمت این فلز 
لحظه ای توسط برخی 

فروشندگان اعلام می شود

رئیس سازمان نظام مهندسی 
استان اعلام کرد:

 صفحه۸

الاکلنگ 
قیمت آهن
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۸  صفحه/  شماره 447۵  / قیمت: 600 تومان

رئیس سازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی 
اعلام کرد:

برخورد با ۲۳۰۰ تغییر کاربری در 
استان

رئیس سازمان جهاد کشــاورزی استان گفت: در 
چهار ماه نخست ســال ۹۹ با حدود ۲۳۰۰ فقره 
تغییر کاربری در اســتان برخورد شــده اســت. به 
گزارش فارس، اورانی اظهار کرد: با توجه به این که  
۳۵ درصد از اراضی کشاورزی استان درجه یک 
است، متاسفانه تغییر کاربری ها بیشتر در اراضی 

درجه یک متمرکز شده است.

 مرگ تلخ پسر1۰ ساله 
در استخر کشاورزی

مهدیان/ مدیر شبکه بهداشت و درمان کاشمر از 
وقوع یک حادثه تلخ برای برادر و خواهر خردسال 
در استخر ذخیره آب کشــاورزی خبر داد و گفت: 

پسر 1۰ ســاله با وجود تلاش کادر پزشکی جان 
باخت و دختر ۵ ســاله تحــت مراقبت هــای ویژه 

قرار دارد.

شهردار نیشابور ابقا شد
شجاعی مهر/جلسه استیضاح شهردار نیشابور 
با حضور اعضای شورای شــهر و شهردار نیشابور 
برگزار شد. به گزارش خراسان رضوی، این جلسه 
در شرایطی برگزار شد که برخی از اعضای شورای 
شهر و شــهردار نیشــابور ایرادات قانونی به روند 
برگزاری جلسه وارد کردند که از آن  جمله می توان 
به برگزاری جلســه استیضاح با گذشــت بیش از 
1۰۰ روز از طرح ســوال و همچنین نبود ســوال 
های مشــخص در نامه استیضاح شــهردار اشاره 
کرد. ســرانجام پس از کش و قوس های فراوان و 
دفاعیات علی نجفی شهردار نیشابور، روند رای 
گیری برای ادامه فعالیت وی آغاز شــد که شــش 
عضو به ابقا و سه نفر به استیضاح نجفی رای دادند 

و به این ترتیب وی شهردار نیشابور باقی ماند.

واگذاری ۳ هزار واحدمسکونی 
به بنیاد مسکن در 18 شهر 

استان نهایی شده است

صفــری/ مدیــر کل راه و شهرســازی اســتان 
گفت: از چهار هزار و ۵۰۰ واحد مسکونی در 
1۸ شهر استان با جمعیت کمتر از 1۰۰ هزار 
نفر که قرار است به بنیاد مسکن تحویل شود، 
واگذاری ســه هزار واحد نهایی شــده اســت و 
در بقیه شــهرها باید بنیاد مســکن طرح های 
شــهری را آماده و بــه ادارات راه و شهرســازی 
اعلام کند. به گزارش خراســان رضوی، ابک 
در گناباد با اشــاره به اســتقبال از طرح اقدام 
ملی مسکن در بخش بافت فرســوده استان و 
واگــذاری وام بــا ۹ درصد کمتر از نــرخ بانکی 
به متقاضیان از مســئولان ذی ربط خواســت 
افراد متقاضی دارای شرایط را به ادارات راه و 
شهرسازی معرفی کنند تا از مزایای این طرح 

برخوردار شوند.

* ایرنــا/ طرح بــزرگ ضیافت غدیــر در قالب 
پخت و توزیع 1۵ هزار پرس غذا به مناســبت 
عید سعید غدیر در بین ساکنان شهرک شهید 
رجایی از مناطق حاشیه  شهر مشهد اجرا شد.
* مدیرکل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس 
استان گفت: مجتمع آموزشی سردار "شهید 
قاسم سلیمانی" به عنوان بزرگ ترین مجتمع 
در حاشیه شهر مشهد آماده بهره برداری است.
* رئیــس اداره ترانزیــت اداره  کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای خراســان رضوی گفت: 
افغانســتان طی چهار ماه نخست امسال 1۵ 
هــزار تــن کالای خــود را در قالــب ترانزیت از 
طریق مرز دوغارون در شرق این استان و بنادر 
جنوبی و مرزهای غربی ایران به کشــورهای 

مختلف صادر کرد.
* معــاون بهره بــرداری توســعه شــرکت آب و 
فاضلاب استان گفت: اجرای طرح های ارتقا 
و بهبود تامین آب شــرب شــهری و روســتایی 
در اســتان بــرای 1۰ شهرســتان وارد مرحله 

عملیاتی شد.
* روابــط عمومــی اســتانداری/ در جلســه 
کارگروه امــور زیربنایی، توســعه روســتایی، 
عشایری، شهری، آمایش ســرزمین و محیط 
زیســت اســتان، طرح های هادی روستاهای 

نوغاب و دوغشک در شهرستان تربت حیدریه، 
ســروآباد و نظرآباد در شهر مشــهد و روستای 
ابرده سفلی در شهرستان بینالود به تصویب 

رسید.
* رئیــس ســازمان مدیریــت و برنامه ریــزی 
خراسان رضوی گفت: شــورای فنی استان و 
کارگروه های چهارگانه آن در پنج سال اخیر 

رتبه نخست کشور را در اختیار داشته است.
* فــارس/ رئیــس اتحادیــه فروشــندگان 
لــوازم یدکــی خودروهای ســبک و ســنگین 
مشــهد با بیان این که فروش لــوازم یدکی در 
تعمیرگاه هــای خــودرو خلاف قانون اســت، 
تداخل فعالیت های صنفی را عامل بروز چنین 

مشکلاتی برشمرد.
* دام پزشــکی اســتان با صــدور اطلاعیه ای 
درباره  شــیوع و تبعــات بیماری تب ســه روزه 

گاوی در این استان هشدار داد.
* رئیــس اداره ترویــج و توســعه ارتباطــات 
فرهنگــی ســازمان کتابخانه هــا، موزه هــا و 
مرکز اسناد آســتان قدس رضوی از تعطیلی 
کتابخانه مرکزی و کتابخانه های وابســته به 
این سازمان در مشهد و دیگر شهرهای استان 
که در وضعیت قرمز کرونایی به ســر می برند، 

خبر داد.

* مهدیان/ قادری مدیرکانون مرکزی خادمیاران 
رضوی کاشــمر از طبخ و توزیع ۸۰۰ پرس غذای 
متبرک ازمحل نذورات آستان قدس رضوی  بین 
محرومان و نیازمندان حاشیه شهر کاشمر در روز 

عید غدیر خم خبر داد.
* دکتــر یزدانــی  مدیر شــبکه بهداشــت ودرمان 
کاشــمر از کاهش ۵۰ درصدی بیماران بســتری 
کرونایــی در بیمارســتان شــهید مــدرس ایــن 

شهرستان خبر داد.
* علی نــوری/ بــه همت حــوزه مقاومت بســیج 
الزهرا )س( ناحیه مقاومت بسیج سپاه بردسکن 
در روزعید سعید غدیر خم پنج هزار بسته غذایی و 

پذیرایی توزیع شد.

 صفحه2



 铻∆ 順軾韾껾壻ㄆ

آیت ا... علم الهدی: 

اقامه باشکوه عزای حسینی با حفظ اصول بهداشتی انجام شود 

اخبار
روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی خراسان رضوی
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آیت ا... علم الهدی در بیست و سومین هفته 
برگزار نشدن نماز جمعه در مشهد، مباحثی 
را درباره لزوم برپایی شــعائر الهی در محرم و 
برپایی باشــکوه عزاداری سیدالشهدا )ع( با 
رعایت دستورالعمل های ســتاد ملی مقابله 
با کرونــا، روز خبرنــگار و... در قالب »خطبه 
مجــازی« جمعه 17 مــرداد در حــرم رضوی 
Alamolhoda. مطــرح کــرد. بــه گــزارش
com، اهم نکات مطرح شده در این خطبه به 

شرح زیر است:
* نباید به خاطر سختی برگزاری، شعائر محرم 

تعطیل شود.
* ان شــاءا... در تعظیــم شــعائر ســعی کنیــد 
پیش قدم باشــید و با ابتکارات خودتان تعظیم 
شعائر را انجام دهید؛ از عزیزان سرهیئت ها و 
عزیزانی که تولیت عزاداری سیدالشــهدا )ع( 
را به عهده داشــتند، تقاضا دارم این پیش آمد 
ویروس و بلای منحوس نباید موجب شود اگر 
دیدید اقامه عزای سیدالشهدا )ع( برای حفظ 
اصول بهداشتی و حفظ دستورات تشکیلات 
ســتاد مقابله بــا کرونا زحمــت دارد و مشــکل 
هســت، از اصــل عــزاداری امــام حســین )ع( 
خدای نکرده منصرف شــوید و بگویید امسال 
که با این مشکلات روبه رو هستیم، ما اقدامات 
هرســاله را از نظــر نذورات و شــعائر حســینی 

انجام نمی دهیم، این درست نیست.

* از همــه هیئات محتــرم، همه دســته جات 
حســینی و همه عزیزانی که در ایــن جهت یا 
تولیت هیئتی را دارند، یــا تولیت موقوفه ای 
را دارند که مربوط به امام حسین )ع( است یا 
نذر خاصی برای اقامه عزای حسینی داشتند 
که همه ســاله انجام می دادنــد، می خواهیم 
سعی کنند امسال با حفظ اصول بهداشتی و 
مطابق دستور ستاد مقابله با کرونا، با عظمت 
و گستردگی بیشتر و جالب تری عمل کنند و 
این طور نباشــد که مطالب خاموش شود و ما 
بــرای زحمتی که این طور عــزاداری دارد که 
در فضای بــاز بخواهیــم عــزاداری کنیم غیر 
از منــزل و حســینیه ای که انجــام می دادیم، 

منصرف شویم.
* این کار را نکنید، شــاید این قضایــا امتحان 
الهی اســت که چقــدر پــای امام حســین )ع( 
ایســتادید و چقدر در پــای عشــق ابی عبدا... 
مقاومــت نشــان می دهیــد، به مجــرد این کــه 
مســائلی پیش آمده که برنامه عزاداری هزینه 
بیشتری لازم دارد و زحمت زیادتری دارد، شما 
از اقامه عزای سیدالشهدا )ع( منصرف شوید 
و بگویید نذر را می بریم جــای دیگر و در برنامه 
دیگر، این اشتباه است، نذر باید همان طور که 
نذر شده انجام بگیرد، اگر می خواهید به برنامه 
دیگری منتقل کنید فقط وقتی می توانید این 
کار را انجام دهید که اجــرای برنامه مورد نذر 

شــما، ممانعتی داشــته باشــد، محال باشــد و 
امکان پذیر نباشد و در مسئله ای که به مورد نذر 

شما نزدیک تر باشد اجرا کنید.
* وقتی ســتاد مقابله با کرونا می گوید دســته 
روی و حرکــت هیئت هــا ممنوع اســت، بدون 
حرکت و بدون دســته روی نیز امکان دارد؛ به 
برخی عزیزان که مســئول این قضیه هســتند 
تذکر دادم اگر بناست خیابان هایی که هیئات 
دسته روی داشتند، آن خیابان ها بین هیئات 
تقسیم شود، در هر قسمت یک هیئت با حفظ 
اصول بهداشتی و فاصله معین اقامه عزاداری 
و ســینه زنی کنــد آن هــم خیابانــی کــه مقابل 
قبر مطهــر امــام هشــتم )ع( و گنبد امــام رضا 
)ع( است، اشک و عشق خودشــان را به وجود 
مقدس امام هشتم با قطرات اشک و سینه های 
گلگون و فریاد یا حسین )ع( نشان دهند، عمل 

به دستورالعمل ســتاد کرونا نیز هست، یعنی 
در فضای باز عزاداری می کننــد و حرکتی نیز 
انجام نمی دهند که باعث تراکم جمعیت شود 

و برخلاف اصول بهداشتی باشد.
* از آموزش وپــرورش درخواســت کردیــم 
مدارس را در اختیار بگذارند، هیئاتی که در 
حســینیه و زیر ســقف قابل برگزاری نیست، 
در فضای باز مدارســی که در نزدیکی هیئت 
هست، مراسم عزاداری را با عظمت و جلالت 

بیشتر در فضای باز برگزار کنند.
* 17 مــرداد، روز پرافتخــار خبرنگار اســت، 
ایــن روز عزیــز را بــا تکیه بــر همــه فعالیت ها، 
ایثارگری ها و خدماتی که قشر مؤثر خبرنگار 
دارد بــرای ایــن عزیــزان گرامــی می داریــم. 
معمولًا در روز خبرنگار، تجلیل از خبرنگاران 
و تبیین عظمت جریان و حرفه خبرنگاری، ورد 
زبان همه هســت اما من می خواهــم یک چیز 
عــرض کنم کــه شــاید کمتــر گفته می شــود؛ 
خبرنگاری ضمن این که شغل بسیار با عظمت، 
مؤثر و ضروری در جامعه ما هست و در توسعه 
انقلاب و قوانین اســلام ما جریان خبرنگاری 
حرفه ای است که می تواند به خوبی نقش ایفا 
کند، عزیزان خبرنــگار ما بداننــد خبرنگاری 
یک نقطه امتحــان و آزمایش الهــی برای آنان 
در جریان تقواســت. خبرنگاری با حفظ اصل 

تقوا، شغلی مقدس است.

ا ز میان خبر ها

گوناگون 

 آیین خطبه خوانی غدیر 
در حرم رضوی برگزار شد 

همزمــان بــا ســالروز عیــد ســعید غدیرخــم آییــن 
خطبه خوانی غدیر در بارگاه نورانی ثامن الحجج)ع( 
برگزار شــد. به گــزارش آســتان نیوز، آیــت ا... علم 
الهــدی امام جمعــه مشــهد در ویژه برنامــه جشــن 
عید غدیر کــه با حضور زائران و مجــاوران حرم امام 
رضا)ع( و با رعایت دستورالعمل های بهداشتی در 
صحن جامع رضوی برگزار شــد، به قرائت و تشریح 

خطبه غدیر پرداخت.

تقدیر جمعی از سهامداران شرکت 
پدیده از دستگاه قضایی

جمعی از ســهامداران شــرکت »پدیده« با حضور در 
مقابل دادگســتری استان، از مســئولان قضایی که 
با حکم دادگاه سبب احیای شــرکت پدیده و احقاق 
حقوق ازدست رفته سهامداران شدند، تقدیر کردند. 
به گزارش ایســنا، نمایندگان ســهامداران شــرکت 
پدیــده در حاشــیه ایــن تجمــع، در دفتــر رئیس کل 
دادگستری استان حضور یافتند و از آخرین وضعیت 
شــرکت پدیده پــس از صــدور حکــم مطلع شــدند. 
غلامعلــی صادقی، رئیس کل دادگســتری اســتان 
در این دیدار با تشــکر از اقدام ســهامداران شــرکت 
پدیده گفــت: ما فقط بــه وظیفه خود عمــل کردیم و 
از عنایات خداوندمتعال و الطــاف حضرت رضا)ع( 
سپاس گزاریم و بحمدا... با حضور سهامداران، شاهد 

وضعیت مطلوب شرکت پدیده هستیم.

معاون دادستان مشهد اعلام کرد:

 آمادگی دستگاه قضا برای برخورد 
با متخلفان حوزه پسماند

معــاون دادســتان و سرپرســت دادســرای ناحیه 7 
عمومی و انقلاب مشــهد گفت: دســتگاه قضا آماده 
همکاری برای برخورد قانونی بــا متخلفان درحوزه 
پســماند اســت. به گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی 
شــهرداری مشــهد، غلامرضــا قنبــری در بازدید از 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری مشهد با اشاره به 
تخلفات صورت گرفته از سوی برخی شهروندان در 
این حوزه افزود: درگام اول برای کاهش تخلفات باید 
علت یابی کرد و از برخورد عجولانه با معلول اجتناب 
ورزید که این اصل در برخورد با تمامی تخلفات مورد 

توجه قرارمی گیرد.

اخبار

جامعه 

مدیرعامل سازمان آرامستان های مشهد اعلام کرد:

 شیب نزولی فوتی های کرونا 
در مشهد پس از اعمال محدودیت ها

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری مشهد 
گفت: اجــرای محدودیت هــا از 23 تیرمــاه، نتایج 
مثبتی داشته و شــیب تعداد فوت شدگان ناشی از 
بیماری کووید 19 در مشــهد  نزولی شــده  اســت. 
حجت الاســلام والمســلمین مهــدوی دامغانی در 
گفت و گو با ایرنا افزود: رعایت محدودیت ها نقش 
مهمی در شــیب نزولی فوتی های ناشی از بیماری 
کوویــد 19 در این شــهر داشــته اســت. وی اظهار 
کرد: طبق مصوبه ســتاد اســتانی مقابله بــا کرونا، 
آرامســتان ها از 23 تیر ماه امسال دوباره بسته شد 
و مراســم دفن با تعداد محدودی از بســتگان انجام 
می شود اما برخی شهروندان در مقابل بسته شدن 
آرامستان ها مقاومت  و با درگیر شــدن با نیروهای 

انتظامات فشار کار را مضاعف می کنند.  

مدیرکل اوقاف خبر داد:

 توزیع 20 هزار بسته معیشتی 
در استان

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان گفت: همزمان با 
دهه امامت و ولایت و در مرحله ششم رزمایش ضیافت 
همدلی، 2۰ هزار بسته معیشتی در استان توزیع شده 
است. حجت الاسلام محمد احمدزاده افزود: ارزش 
هر یک از این بسته های معیشتی دو میلیون و 5۰۰ 
هزار ریال است که توزیع آن از ابتدای دهه ولایت در 
اســتان آغاز شــده اســت. وی ادامه داد: منابع مالی 
برای تهیه این بسته های معیشتی از محل موقوفات، 

نذورات و کمک های خیران تامین شده است.

زمینه آزادی ۴۹ زندانی در استان 
فراهم شد

رئیس ستاد دیه خراســان رضوی گفت: در اجرای 
طرح ویژه آزادی زندانیان به مناســبت عید غدیر، 
زمینه آزادی 49 نفــر از زندانیــان جرایم غیرعمد 
استان با کمک خیران فراهم شــد. جواد غفاریان 
طوســی  در گفــت و گــو بــا ایرنــا افــزود: مجمــوع 
بدهــکاری این تعــداد از مجرمان جرایــم غیر عمد 
در اســتان 71 میلیارد ریال بود که 4۰ میلیارد آن 
با گذشت شاکیان بخشیده و 15 میلیارد ریال نیز 

مشمول پذیرش اعسار زندانی شد.

اظهارات دبیر ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان  درباره دوچرخه سواری بانوان
دبیر ستاد امربه معروف و نهی ازمنکر خراسان 
رضوی از پیگیری مطالبه بانوان برای فراهم سازی 
شــرایط و ایجاد مکان امن برای دوچرخه ســواری بانوان خبر 
داد. علی اکبر افراسیابی در گفت وگو با فارس اظهار کرد: برای 
دوچرخه سواری بانوان ابتدا باید شرایط آن از جمله یک مکان 
امن مهیا شود و مسئولان باید به این موضوع توجه و کاری کنند 

تا بانوان که قشر عظیمی از جامعه هستند بتوانند از این ورزش 
سالم استفاده کنند. وی ادامه داد: من به عنوان مسلمان موافق 
نیستم که فرزند خودم در ملاءعام دوچرخه  سواری کند و از منظر 
جایگاه خود پیگیر هستم تا  قانون اجرا شود و قانون نیز مخالف 
دوچرخه سواری نیست اما از نظر مراجع و شرع دوچرخه سواری 
در ملاءعــام اشــکال دارد. افراســیابی افزود: ما بــه دنبال این 

نیستیم که بانوان را از سهم اجتماعی خود دور کنیم اما باید توجه 
داشت که ما در جمهوری اسلامی زندگی می کنیم و باید قوانین 
رعایت شــود. وی تصریح کرد: ما این مطالبه عمومی بانوان را 
پیگیری می کنیم . افراسیابی بیان کرد:  مسئولان باید دلسوزی 
و قبل از این که دشمنان نظام از این موضوع سوء استفاده کنند، 

شرایط لازم را برای این کار فراهم کنند.
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از میان خبرها

گوناگون

 پیام تبریک مسئولان
 به مناسبت روز خبرنگار

جمعی از مسئولان استان در پیام های جداگانه ای 
به مناســبت روز خبرنگار ، ایــن روز را به خبرنگاران 
تبریک گفتنــد. به گزارش آســتان نیوز، در بخشــی 
از پیــام تبریک حجت الاســام والمســلمین مروی 
تولیت آستان قدس رضوی آمده است: »بدون شک 
خبرنگاران و اصحاب رسانه که در تعامل با مجموعه 
آســتان قدس رضــوی فعالیــت می کننــد، جــزو 
فرهیختگانی هســتند که این فرصت ویژه را مغتنم 
شــمرده و در مســیر انعــکاس نورانیــت و معنویــت 
مضجع منور علی بن موسی الرضا علیه آلاف التحیه 
و الثناء و انتقال معارف عالــم آل محمد)ص( گام بر 
می دارند.«همچنین رزم حسینی استاندار خراسان 
رضوی نیز در پیام تبریک روز خبرنگار گفت: »ضمن 
قدردانــی صمیمانــه از تاش هــای خبرنــگاران 
اســتان به واســطه همراهی در مســیر اجرای مدل 
مثلث توســعه اقتصادی فرهنگی و آگاهی بخشــی 
به جامعــه و انعکاس همدلــی و همزبانــی بین همه 
ارکان حاکمیــت، در جــوار بــارگاه منــور و ملکوتی 
حضرت علی  بن موسی الرضا)ع( برای همه فعالان 
عرصه خطیر اطاع رسانی، آرزوی بهروزی و تداوم 
توفیــق در مســیر خدمت به مردم شــریف کشــور را 
دارم.«صادقــی رئیــس کل دادگســـتری اســتان، 
مروارید مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسامی استان، 
خواجه نائینی معاون مالی و پشــتیبانی شهرداری 
مشــهد،حجازی مدیرکل پزشــکی قانونی اســتان 
امانی بنــی، مدیرکل فــرودگاه های اســتان، خانه 
مطبوعات و رســانه های خراسان رضوی، اداره کل 
هماهنگی دستگاه های اجرایی شهرداری مشهد و 
معین اقتصادی شهرستان مشــهد، روابط عمومی 
بانک هــای ملی اســتان و مســکن، ناظــر گمرکات 
خراسان رضوی، شهردار منطقه 11 مشهد و جمع 
دیگری از مسئولان استان نیز در پیام هایی این روز 

را به خبرنگاران تبریک گفتند.

روزنامه خراسان افتخار فرهنگی استان است	 
محمد اله یاری رئیس شــورای اســامی اســتان 
و نماینــده اســتان در شــورای عالی اســتان های 
کشور با حضور در تحریریه »خراسان« و تبریک روز 
خبرنگار گفــت: خبرنگاران در عرصــه اجتماعی 
می توانند اتفاقات شــگرفی را رقــم بزنند و زمینه 
مشــارکت های مردمی در اقدامــات اجتماعی را 
فراهم کننــد و در این میــان روزنامه خراســان به 
عنوان افتخــار فرهنگی اســتان نه تنها در ســطح 
اســتان بلکه در ســطح کشــور اقدامات موثری را 
در این زمینه انجام داده است. بهناز عایی عضو 
هیئت رئیسه شــورای اسامی اســتان نیز گفت: 
ســالیان سال اســت که روزنامه خراســان در حل 
مشکات مردم پیشــقدم بوده است و همواره این 

نوع پیگیری ها باعث دلگرمی مردم شده است.

مدیرکل هواشناسی استان اعلام کرد:

افزایش۱۴۳ درصدی بارندگی
مدیــرکل هواشناسی اســتان از افزایــش 143 
درصدی بارندگی طی چهار ماه امســال در استان 
نسبت به دوره آماری بلندمدت خبر داد. عراقی زاده 
در گفت وگو با ایرنا افزود: طبق بررســی های انجام 
شده میزان بارش استان طی امسال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته 1۰ درصد افزایش داشته است.

اخبار

اقتصادی

با اشاره به توزیع ۲۲۰ تن گوشت در هفته آینده:

 وعده صمت برای کاهش
 قیمت گوشت

معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان با بیان این که قیمت گوشت در 
روزهای آینده کاهش می یابد، گفت: هفته آینده ۲۲۰ 
تُن سهمیه گوساله و گوشت منجمد وارد بازار خواهد 
شد که در تعدیل قیمت گوشــت تاثیر خواهد داشت. 
غفوری مقدم در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: همچنین 
با توجه به این که در دو ماه گذشته جوجه ریزی مقداری 
کاهش یافته بود، عرضه مرغ نسبت به ماه قبل مقداری 
کاهش یافت که برای این موضوع تدبیر و قرار شد مرغ 

منجمد با قیمت 13 هزار و 5۰۰ تومان توزیع شود.

رئیس سازمان نظام مهندسی استان اعلام کرد:

۳200 مهندسی که وجود خارجی 
نداشتند از گردونه ساخت خارج شدند

رئیس ســازمان نظــام مهندســی اســتان با اشــاره به 
این که در راستای شفاف سازی از مهندسان ساخت، 
اثر انگشت گرفته شــده و فرایند هویت شناسی انجام 
می گیرد، اظهار کرد: طی این فرایند 3۲۰۰ مهندسی 
که وجود خارجی نداشتند یا فوت کرده بودند و اتفاقا 
مهر و امضــای فعالی داشــتند، از گردونه مهندســان 
ساخت خارج شدند. به گزارش ایسنا، شرکا اظهار کرد: 
ما در زمینه ساخت وســاز منازل حاشــیه شهر کاره ای 
نیســتیم و جایگاه قانونی در زمینه طرح های تفصیلی 
شهری نداریم،  اگر موارد قانونی در ساختمان سازی 
رعایت شود، اگر ساختمانی در حاشیه شهر یا در شهر 

با مجوز و پروانه ساخته شود، آن را پیگیری می کنیم.

معاون گردشگری خراسان رضوی خبر داد:

 ممنوعیت برگزاری
تورهای گردشگری در استان

معــاون گردشــگری اداره کل میــراث فرهنگــی، 
گردشــگری و صنایع دســتی اســتان گفــت: طبق 
مصوبــه ســتاد مقابلــه بــا کرونــا اســتان، برگزاری 
تورهــای گردشــگری و طبیعت گــردی در اســتان 
تا اطــاع ثانــوی ممنوع اســت. یوســف بیدخوری 
در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: بر اســاس آخرین 
مصوبه ستاد مقابله با کرونا استان، قرار بر این شد 
که تورهای گردشگری برگزار نشود و دفاتر خدمات 
مسافرتی برنامه ریزی در این زمینه نداشته باشند.

کلایی درقرنطینه خانگی برای دومین بارازطریق  اینستاگرام با مردم مشهد گفت  وگو کرد 

توضیحات شهرداردرباره تونل بولوارنماز 
بلندمرتبه سازی و تحول درصدور پروانه ساختمانی 

محمدرضا کایی شهردار مشهد که از چهارشنبه 
دوهفته گذشــته و در قرنطینه خانگی، گفت وگو 
با مــردم را از طریــق لایو اینســتاگرام آغــاز کرده 
بــود، هفتــه گذشــته نیــز در دومیــن گفت وگوی 
زنده با مردم ســخن گفت و توضیحــات و اخباری  
را درباره تونل بولــوار نماز، برج ســازی و... ارائه 
کرد. به گزارش پایگاه اطاع رســانی شــهرداری 
مشــهد، مهم ترین موارد مطرح شــده دراین لایو 

اینستاگرامی در ادامه می آید:
* برای اجــرای تونل بولــوار نماز در حــال انجام 
مطالعــات زیســت محیطی هســتیم و در صورت 
مثبت بودن این مطالعات، عملیات اجرای تونل 
بولــوار نمــاز را آغاز خواهیــم کــرد. در مطالعات 
زیست محیطی مشــخص شد مســیر تونل بولوار 
نماز مانند تونل نیایش در تهران به چشمه برخورد 
می کند؛ بنابراین آغاز عملیات برای تهیه پیوست 
زیســت محیطی بــه تعویق افتــاده اســت. اگر در 
مطالعــات زیســت محیطی راهکارهایــی بــرای 
حفظ چشمه ها پیدا شود، این پروژه از موارد مورد 
عاقه من نیز است و پیگیر هســتیم تا در صورت 

امکان اجرا شود.
* در پاسخ به انتقاد شهروندی درخصوص شکست 
پروژه کوه پارک و تبدیل شــدن این منطقه به محلی 
بــرای جــولان خودروها: فکــر نمی کنــم کوه پارک 
به محل جــولان خودروها تبدیل شــود چون تعداد 

سرعت گیرهای آن زیاد است.
* پروژه پارک چهل بازه را قطعا اجرا خواهیم کرد و 
عملیات اجرایی آن از دو هفته آینده آغاز خواهد شد.
* مــا به شــدت جلــوی تخریــب باغ هــا و فضاهای 
ســبز را گرفته ایم و حتی اگــر جایی نیاز بــه انجام 
پروژه ای بوده اســت درختــان را به محــل دیگری 

انتقال داده ایم.
* در پاسخ به این که روند دریافت پروانه ساختمانی 
زمانبر است: از همکاران شهرسازی قول گرفتیم 
15 آبان ماه سیستم ثبت به صورت آناین فعالیت 

کند که انقابی در این حوزه خواهد بود.

* در بلندمرتبه ســازی تابع طرح تفصیلی هستیم 
و هرجا که طرح ها اجازه بلندمرتبه ســازی را داده 
باشند نسبت به ارائه مجوز اقدام خواهیم کرد لذا 
برای این موضوع بایــد منتظر تصویــب طرح های 

تفصیلی باشیم.
* طی نظرســنجی ها مشــخص شــد بیلبوردهای 
مرتبط با کرونــا روی مردم تاثیرگذار نبوده اســت 
بنابراین تصمیم گرفتیم هزینه شهر را هدر ندهیم.
* 13 کیلومتر مسیردوچرخه سواری از بولوار نماز 
تا ملک آبــاد اجرا خواهد شــد، این مســیر از تقاطع 
هاشمیه به شهید ناصری خواهد رفت و بعد به میدان 
کاوه و دور بــاغ ملک آبــاد متصل می شــود که طبق 

زمان بندی این طرح تا عید به اتمام خواهد رسید.
* قرار است که از خیابان رسالت به بولوار طبرسی 
شــمالی بولــواری احــداث شــود که ایــن موضوع 
مربــوط به چندســال قبل اســت؛ ما بــرای اجرای 
این بولوار با بزرگ مالکان به توافق رســیده ایم اما 
۲89 پاک باید در مسیر تملک شود که متاسفانه 
حاضر به فروش به قیمت کارشناســی نیستند و ما 
نیز هم اکنــون عاقه ای نداریم کــه از ماده 9 برای 

تملک این اراضی اقدام کنیم.
اقتصــادی فعلــی  * خوشــبختانه در وضعیــت 
بدهــکاری ما بــه پیمانــکاران زیاد نیســت و مانند 

گذشته مطالبات چندین ساله نداریم.
* اراضــی تعاونــی فرهنگیــان در محــدوده بولوار 
شــاهنامه در حریم میراث فرهنگی است و تصویب 
طرح راهبــردی تــوس نیز ســاخت وســاز را در این 

اراضی امکان پذیر نخواهد کرد.

باحضورسرپرست وزارت صمت درشهرستان های زبرخان و فیروزه انجام شد 

 افتتاح3 پروژه صنعتی و عمرانی
 با ظرفیت اشتغال   زایی۲5۰ نفر 

مرشــدلو، گلســتانی- با حضور سرپرســت 

وزارت صنعت، معدن و تجارت)صمت(، 
۲ واحد صنعتی  درشهرستان زبرخان و 
سیلوی فلزی 5۰ هزارتنی در شهرستان 
فیــروزه افتتــاح شــد؛مجموع  ظرفیــت 
اشــتغال زایی  ایــن پروژه هــا ۲5۰ نفر و 
سرمایه گذاری انجام   شده  133میلیارد 
تومان است. به گزارش  خراسان رضوی، 
سرپرســت  مدرس خیابانــی  حســین 
وزارت صمــت بــا حضــور در شهرســتان 
زبرخــان، خــط تولیــد ســیم و کابــل 
آلومینیمــی و مســی در شــرکت افاک 
الکتریــک خراســان را افتتاح کــرد. این 
خط تولیــد بــا ســرمایه گذاری ارزی یک 
میلیون یورویــی و ســرمایه گذاری ثابت 
ریالی 3۰میلیــارد تومانی و ســرمایه در 
گردش 5۰میلیــارد تومانــی راه اندازی 
شــده اســت. با بهره بــرداری از این خط 
تولید بــرای بیش از 1۰۰نفــر به صورت 
مستقیم اشتغال ایجاد شــده است. وی  
سپس با حضور در شرکت صنعتی نفیس 
پــارت، خــط تولیــد انــواع هرزگردهــا و 
تسمه ســفت کن های تایمر و دینام انواع 
خــودرو را افتتــاح کــرد. این خــط تولید 
بــا ســرمایه گذاری ارزی ســه میلیون و 
1۰۰هزار یــورو و ســرمایه گذاری ریالی 
3۰میلیــارد تومــان راه انــدازی و بــرای 
11۰نفر اشــتغال مســتقیم ایجاد شده 
اســت. بر اســاس گزارش ســایت وزارت 
صمت، خط تولید سیم و کابل آلومینیمی 
و مســی در شــرکت افــاک الکتریــک 
خراسان ظرفیت تولید 18 هزار و 4۰۰ 
تن انواع ســیم، کابل مسی و آلومینیمی 
را دارد و بــا ســرمایه گذاری 5۰ میلیارد 
تومان انجام  شده است. در ادامه حضور 

چهارساعته سرپرســت وزارت صمت در 
شهرســتان زبرخان، وی از شرکت کلور 
و شــرکت نســاجی خســروی هم بازدید 
کرد.همچنین وی  به شهرستان فیروزه 
رفت و  پروژه ملی ســیلوی فلــزی گندم  
5۰هزارتنــی ســردار شــهید نورعلــی 
شوشــتری فیــروزه را افتتــاح کــرد. بــه 
گزارش خراسان رضوی، مدرس خیابانی 
در این زمینه گفت: قبل از انقاب، کشور 
ظرفیت 7۰۰هــزار تن ذخیــره  گندم را 
داشت و هم اکنون با همت همه جانبه  این 
ظرفیت به بیش از ۲۲میلیون تن رسیده 
که نوید اراده و عزمی است که جمهوری 
اســامی مقتدرانه در برابر دشــمنان به 
نمایش گذاشــته اســت.همچنین دکتر 
یزدان  سیف مدیرکل اداره  غله و خدمات  
بازرگانی استان نیز گفت: پروژه سیلوی 
فلزی 5۰هزار تنی گندم از سال 87آغاز 
وامســال افتتاح شــد کــه یکــی از دلایل 
طولانی شــدن بهره بــرداری  از پــروژه، 
اختاف اعتبــارات اســتانی و ملی بوده  
است که هم اکنون 5۰هزار تن به سیلوی 
اســتاندارد کشــور در قالب غات اضافه 
می شــود. وی افــزود: اعتبــاری بالــغ بر 
13۰میلیارد ریال برای ایــن پروژه ملی 
هزینــه شــده کــه ارمغــان اجتماعــی آن 
اشــتغال 4۰نفــر به صــورت مســتقیم و 

غیرمستقیم بوده است.
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گزارش اقتصادی

موفقی

  مثل گذشته دیگر از ماشین های حمل بار که 
شاخه های آهن  چند تنی را حمل می کردند، 
خبری نیست. آن چه به چشم می خــورد تعداد 
معدودی وانت است که میلگرد حمل می کنند. در 
اغلب دفاتر خالی از مشتری، بیشتر فروشنده ها 
باز هم تلفن در دست، مشغول گرفتن قیمت آهن 
هستند. وارد اولین دفتر آهن فروشی می شوم و 
قیمت هر شاخه آهن 14 را می پرسم. فروشنده 
که جــوان کم سن و سالی به نظر می رســد، می 
گوید:» ما آهن شاخه 14 اصفهان، یزد، کرمانشاه 
و چندین مدل دیگر داریم که از یک میلیون و 600 
هزار تومان شروع می شود تا 2 میلیون و 300 
هزار.« علت تفاوت قیمت را که جویا می شوم، می 
گوید:» وزن هر شاخه آهن فرق می کند. بهترین 
آهن، آهن اصفهان است که قیمتش از همه بیشتر 
است.« او در جواب این سوال که چرا آهن کیلویی 
فروخته نمی شود، می گوید:» واحد خرید ما  از 
اصفهان کیلویی است، اما شاخه ای می فروشیم. 
نرخ گذاری هم بر مبنای آهن اصفهان است.« این 
درحالی است که  رئیس اتحادیه این صنف اظهار 
می کند:» ما به تمام  فروشنده ها اطلاع دادیم که 
فروش باید بر اساس کیلو باشد و در فاکتور هم 
کیلو قید کنند. فروشنده ها به صورت عرف قیمت 
را براساس شاخه اعلام می کنند، اما هنگام فروش 
باید آهن را وزن کنند.« یکی دیگر از فروشنده های 
آهن می گوید:» تا یک ساعت پیش قیمت آهن 
اصفهان شاخه 14، دو میلیون و 300 هزار تومان 
بود. حدود یک ماه و نیم پیش قیمت همین آهن 
یک میلیون و 400 هزار بود و تا دو میلیون و 700 
هزار هم  بالا رفت، الان باز کمتر شده است.«یکی 
از فروشنده های دیگر که مرد سالخورده ای است، 
همین نوع آهن را به قیمت دو میلیون و 250 هزار 
تومان می فروشد. وقتی درباره تفاوت قیمت ها از او 

سوال می کنم، می گوید:» قیمت ها ساعتی که نه،  
لحظه ای تغییر می کند و مثل دلار سریع بالا و پایین 
می رود. اصلا آهن قیمت ثابتی نــدارد و ممکن 
است تا 10 دقیقه دیگر باز افزایش قیمت داشته 
باشیم. ما از اصفهان و تهران ثانیه به ثانیه قیمت می 
گیریم. با این که تولید داخلی است، اما گاهی شده 
تا تلفن را می گذاریم و برمی داریم، قیمت ها فرق 
می کند.« در حالی که رئیس اتحادیه این صنف می 
گوید:» بالاخره در بازار همه چیز با توجه به نوسان 
قیمت ارز در حال تغییر است، اما این گونه نیست 
که تغییرات ساعتی باشد.«در یک ساعت مشخص 
که درباره قیمت ها پرس و جو می کنم، متوجه می 
شوم که بعضی از دفاتر هر شاخه آهن مشخص را با  
قیمتی متفاوت از هم، با  اختلاف بین 20 تا 50 
هزار تومان می فروشند. مسئول بازرسی سازمان 
صمت در این باره می گوید: » این اختلافی که در 
فروش آهن با آن مواجه شدید، شاید قطعا تخلف 
نباشد. این مسئله ممکن است مربوط به خرید 

جدید یا قدیم فروشنده باشد.«

صادرات،علت گرانی؛ ادعای آهن فروشان	 
یکی دیگر از فروشنده ها  هر شاخه آهــن 14 
اصفهان را دو میلیون و 280 هــزار تومان می 
فروشد. او می گوید:» آهن اصفهان چون آلیاژ 
بیشتری دارد و مقاوم تر است، از همه گران تر 
است، اما هر چه آهن آلیاژ کمتری داشته باشد، 
قیمت پایین تر است. از این شاخه های آهن ارزان 
معمولا بساز بفروش ها خریداری می کنند که 
هزینه زیــادی برایشان نداشته باشد.« مسئول 
بازرسی سازمان صمت در این باره می گوید:» 
آهن سبک و آهن سنگین هر کدام کاربرد خاصی 

دارند. آهن هایی که در نمره های مختلف است، 
اگر سبک باشد برای سازه های ساختمان سازی 
قابل استفاده نیست و بــرای مکان هایی مثل 
سوله، گاوداری و دامداری و ... استفاده می شود. 
فروشنده اول باید به صورت کیلو بفروشد و به 
مشتری حتما مورد مصرف این نوع آهن را بگوید. 
البته مهندسان ناظر، نظارت های لازم را خواهند 
داشت.« این فروشنده در حالی که تلفن همراهش 
را در دستش گرفته، می گوید:» این فهرست 
ــای قبل ببینید که  قیمت انــواع آهن را از روزه
چقدر متغیر است. باور کنید ما دیگر  کم آوردیم. 
من به مشتری قیمت دادم تا موقعی که پول را 
واریز کرده و برگشته، 200 هزار تومان قیمت بالا 
رفته و من ضرر کردم. الان شمش آهن به خارج از 
کشور صادر می شود، برای همین در بازار داخلی 
آهن کمیاب و گران می شود. اتحادیه هم درباره 
قیمت نمی تواند کاری انجام بدهد. الان وقتی 
قیمت دلار بالا و پایین می رود، چه کسی می تواند 
جلویش را بگیرد؟، آهن هم همین طوراست.« از 
او درباره احتکار آهن سوال می کنم، می گوید:» 
برخی از کلی فروش های تهران و اصفهان احتکار 
می کنند، در خین عرب مشهد کلی فروش نداریم 
که این کار را بکند. اگر هم در انباری آهن می 
بینید که طرف نمی فروشد، به این دلیل است که 
مشتری این ها را از قبل خریده و تا زمان تحویل در 
این انبارها باقی می ماند.«این جا هر کس برای 
گرانی آهن یک دلیلی می آورد. یکی آن را به بورس 
ربط می دهد و یکی صادرات آهن را علت اصلی 
گرانی آن می داند. خیلی ها هم معتقدند چون 
قیمت نوسان دارد، اصلا کسی نمی تواند نظارتی 

بر این گرانی ها داشته باشد.

حل مشکل گرانی آهن در شهریورماه	 
محمد طیرانی، رئیس اتحادیه صنایع آهن آلات 
و صنایع پروفیل درباره علت گرانی قیمت آهن 
می گویــد:» عــلاوه بر بــورس و صــادرات آهن،  
بخشی از علت گرانی آهن مربوط به توزیع نشدن 
کافی آن از سوی کارخانه های تولیدی در خرداد 
و تیر ماه بــوده اســت. از حدود یــک هفته پیش 
قیمت ها رو به کاهش گذاشته است. توزیع آهن 
در بازار  شــهریور  افزایش می یابد و مشکل حل 
خواهد شد. هر چند ما بر قیمت ها نظارت داریم، 
اما اصــل قیمت در بــورس تعیین می شــود و در 
اختیار ما نیست. همچنین خریداران بورس در 
مرکز هستند و تعداد کمی از این افراد در مشهد 
داریم. از سوی دیگر، کالای بورس هم دوماه بعد 
به آن ها تحویل داده می شود و این مسئله نوسان 

ایجاد می کند.«

90 درصد پرونده های تخلف آهن فروشان 	 
مربوط  به گران فروشی است

مهــدی مقدســی، مســئول بازرســی ســازمان 
صمت دربــاره تخلفــات ایــن صنف مــی گوید: 
» مــا از ابتدای ســال تــا کنون 1281 بازرســی 
تخصصی در حوزه آهن آلات داشته ایم که منجر 
به تشکیل 82 پرونده تخلف شــد. از این پرونده 
های تخلف دو مورد مربوط به کم فروشــی بوده 
است. یعنی شاخه ای آهن را فروخته اند که وزن 
کمتری داشــته اســت. 90 درصد  تخلفات هم 
مربوط به گران فروشی بوده است.ارزش ریالی 
پرونده های جریمه ای که تنظیم کردیم، حدود 
13 میلیارد ریــال بوده است.«مقدســی درباره 
چگونگی نظارت بر قیمت آهن می گوید:» نظارت بر 
قیمت آهن کار بسیار سختی است، زیرا  آهن آلات 
مانند کالاهای دیگر سریال ندارد و قیمت گذاری در 
آهن آلات مصوب نیست. همچنین ما در خریدهای 
بورس به علت نوسان آن نمی توانیم ورود کنیم. ما 
فقط بر واحدهایی که خرید قطعی کرده اند و فاکتور 
دارند، می توانیم نظارت داشــته باشیم. بنابراین 
طبق فاکتور خرید متوجه گران فروشی آن ها می 
شویم. این افراد طبق فاکتور باید درصد سودهای 
قانونی را رعایت کنند. در این صنف حداکثر سود 
عمده فروشــان 2/5درصد و حداکثر سود خرده 
فروشان 5 درصد است  و سود بیشتر از این مقدار  

تخلف محسوب می شود.«

 روزنامه 
 سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی 

خراسان رضوی

موفقی- بــا وجــود نظــرات مختلــف دربــاره 
برگزارشــدن  یا برگزارنشــدن کنکور سراســری 
کارشناســی ارشــد و حتی تعویــق چندبــاره این 
آزمــون، بالاخره بــا اعلام ســازمان ســنجش روز 
پنج شنبه این کنکور داوطلبان ارشد برگزار شد. 
برای بررسی وضعیت پروتکل های بهداشتی در 
این آزمون سراسری به دانشگاه فردوسی مشهد، 
به عنوان بزرگ تریــن محل برگــزاری این آزمون 
سراسری می روم.در دانشکده فنی و مهندسی، 
مامور انتظامات با در دســت داشــتن یک تابلوی 
ایســت، بدون هیچ پوشش خاص، شــیلد و حتی 
ماسکی ساده در پارکینگ ایستاده و ماشین ها را 
هدایت می کند. گاهی حتی برای راهنمایی مسیر 
ســرش را نزدیک پنجره خودرو می برد و نشــانی 
می دهــد. این اولیــن صحنه ای اســت که هنگام 
ورود به دانشکده فنی و مهندسی با آن مواجه می 
شوم. در محوطه اصلی دانشکده، دیگر از ازدحام 
جمعیت سال های گذشــته هنگام کنکور خبری 
نیست، اما با وجود تمام توصیه ها مبنی بر اجتناب 
از هرگونه تجمع و حفظ فاصلــه حداقل یک متر، 
باز هــم داوطلبان بدون رعایــت فاصله اجتماعی 
کنــار تابلــوی اعلانات تجمــع می کننــد. بعضی 
ها حتی  بین جمعیت، ماســک هایشــان را پایین 
صورت شان کشیده اند. عوامل اجرایی برای تب 
سنجی و کنترل وسایل داوطلبان خود نیز فاصله 
اجتماعی را چندان رعایت نکرده اند. تنها یکی از 
عوامل بارها با صدای بلند از داوطلبان می خواهد 
از یکدیگر فاصله بگیرند، اما عمــلا اقدامی برای 
ایجاد و حفظ این فاصله ها صورت نمی گیرد.برای 
بررسی وضعیت دانشکده های دیگر، از مسیری 
میان بر، به ســمت دانشــکده ریاضی مــی روم. از 
پشت پنجره های ساختمان این دانشکده، چند نفر 
از عوامل اجرایی را می بینم. چنان گرم صحبت با 
هم هستند که حفظ فاصله های اجتماعی را از یاد 
برده اند. در محوطه دانشــکده، یکی از داوطلبان 
در جمع دوستانش، ماسکش را پایین کشیده و با 
آب و تاب در حال تعریــف کردن ماجرایی برای آن 
هاســت. این جا هم تابلوی اعلانات، محل تجمع 
داوطلبان بدون رعایت فاصله های اجتماعی شده 
است. افراد ناظر برای بررسی وضعیت داوطلبان، 
خود نیز فاصله های اجتماعی را با همکاران شان 
چندان رعایت نمی کنند. تعدادی از آن ها به جای 
این که شیلدهای شان به طور کامل پایین کشیده 
شــده باشــد، آن را طوری بالا بــرده اند که شــیلد 

برای آن ها مثل کلاه آفتاب گیر عمل می کند! در 
دانشکده علوم پایه هم وضعیت مشابه همان موارد 
قبلی است. این جا فرد مسئول تب سنجی با لباس 
های عادی ایستاده و لباس سبز رنگ خاصی را که 
برخی از همکارانش بر تن دارند، نپوشیده است. با 
همان ماسک معمولی حتی دهان و بینی خود را 
کامل نپوشانده و بینی اش کاملا از ماسک بیرون 
است. شیلدش هم کامل تا پایین صورتش کشیده 
نشــده اســت. این در حالی اســت کــه در بند 11 
اعلامیه مندرج در سایت سازمان سنجش، مبنی بر 
تمهیدات پروتکل های بهداشتی، تاکید شده که در 
بازرسی بدنی داوطلبان، فرد متولی به لباس گان، 
ماسک سه لایه، شــیلد و دستکش لاتکس مجهز 
خواهد بود.در مسیرم به سمت دانشکده الهیات، 
دور میدان علوم، باز هم تجمع دوستانه کارکنان 
دانشگاه، بدون رعایت فاصله اجتماعی را می بینم. 
ساعت یک ربع به 8 وارد محوطه دانشکده الهیات 
می شوم. نظارت ها در دانشکده الهیات به شکل 
بهتری انجام می شود. اجازه تجمع به داوطلبان 
جلوی تابلــوی اعلانــات داده نمی شــود و مامور 
بررســی، تک تک افراد را به حفظ فاصله در صف 
ملزم می کند.در بیشــتر موارد حتی خود عوامل 
اجرایی پروتکل ها را به خصــوص در زمینه حفظ 
فاصله اجتماعی به دقت رعایت نمی کنند. حتی 
فاصله این افراد با داوطلبان برای بررسی وضعیت 
شان، به اندازه طول یک دست است. در حالی که 
با فضایی کاملا جداسازی شده، این موضوع می 
توانست با ریسک کمتری صورت گیرد. در واقع، 
تلاش برای رعایت پروتکل ها بیشتر جنبه صوری 
دارد و خطر همچنــان در بیخ گــوش داوطلبان و 

عوامل اجرایی وجود دارد.

بیشترین انتقادها از رعایت نشدن فاصله 	 
اجتماعی

بعد از آزمون نظر داوطلبان را در باره رعایت پروتکل 
های بهداشــتی می پرســم. یکی از داوطلبان می 
گوید:» موقع ورود به جلســه تجمع شــده بود. سر 
کلاس هم صندلی ام با فرد دیگری که سر میز بود، 
فاصله چندانی نداشــت. موقع توزیع دفترچه ها 
هم از ضدعفونی کردن خبری نبود. تازه مراقب ما 
دستکش هم نداشت. سرجلسه حتی یک نفر پاک 
کن می خواست، مراقب از یک نفر پاک کن گرفت 
و به آن شخص داد.« این درحالی است که در کارت 
های ورود به جلسه قید شده بود استفاده داوطلبان 
از وسایل یکدیگر تخلف محسوب می شود.سعید، 
داوطلب دیگری است که درباره بررسی نشدن برگه 
های خود اظهاری می گوید: »سازمان سنجش از ما 
داوطلبان خواسته بود که وارد سایت سلامت شویم 
و از اطلاعات مربوط به سلامت خود پرینت بگیریم. 
با توجه به این که اخبار هم چنــد بار اعلام کرد این 
برگه را حتما بگیریم، اما اصلا نــگاه هم نکردند.« 
در حالی که سازمان سنجش از داوطلبان خواسته 
بود با مراجعه به سامانه salamat.gov.ir وزارت 
بهداشت برای تکمیل فرم خوداظهاری و دریافت 
گواهی تایید ســلامت اقدام کنند.رعایت نشدن 
فاصله اجتماعی، مســئله ای اســت که بیشترین 
انتقادها را از سوی داوطلبان به خود اختصاص داده 
است. مهشید در این باره می گوید:» من دانشکده 
ریاضی آزمــون دادم. در ســالن های باریک، ســه 
ردیــف صندلی گذاشــته بودنــد که شــاید فاصله 
هایشان نیم متر بود. بعضی ها هم ماسک هایشان 
را پایین مــی دادند.«مصطفی نیــز در این باره می 
گوید:» من که به تخته چسبیده بودم. حدود 30 نفر 

در یک کلاس بودیم. هر چند کلاس  بزرگ بود، اما 
حضور 30 نفر در یک فضای بسته درست نبود.«

بعضی هــا هم بــه صــوری بــودن شــرایط انتقاد 
داشــتند. یکــی از داوطلبــان میــان ســال مــی 
گوید:»ماسک که خودمان  برده بودیم، فقط برای 
دلخوشی مقداری الکل جلوی در ورودی زدند. 
کار خاصی انجــام ندادند.«عــده ای از داوطلبان 
هم از وضعیت تهویه هوا انتقاد داشتند. حمید که 
در دانشــکده ادبیات آزمون داده ، در این باره می 
گوید:» با هر سرفه و عطسه ای احساس نگرانی می 
کردیم. این ماسک ها که زیاد مطمئن نیست، برای 
همین اگر کسی ناقل بوده باشد، به خاطر روشن 
بودن کولر ممکن اســت خیلی ها کرونا بگیرند. 
ای کاش آزمــون در فضــای بــاز برگزار می شــد. 
حتی پنجره های کلاس را بسته بودند و خودمان 
باز کردیم.« در حالی که بند 7 اعلامیه ســازمان 
سنجش درباره تمهیدات پروتکل های بهداشتی، 
خاطر نشان کرده که با ملاحظه وضعیت آب و هوا 
و آلودگی هوا، برای بهبود وضعیت تنفس افراد، 
تمهیدات لازم از جمله تهویه مناســب، باز کردن 
در و پنجره ها و...  اندیشــیده شــده است.از نظر 
برخی داوطلبان، تاخیر در زمان برگزاری آزمون، 
خود به نوعــی ناقــض پروتــکل های بهداشــتی 
اســت. یکــی از داوطلبان کــه خانم میان ســالی 
اســت، در این باره می گوید: » ســازمان سنجش 
زمان شــروع آزمــون را 8 اعلام کرده، امــا 8 و نیم 
آزمون شــروع شــد. یعنی عملا ما نیم ساعت هم 
بیشتر در فضای بســته نگه داشته شــدیم.«نبود 
الکل سرجلسه آزمون و رعایت نکردن پروتکل ها 
هنگام توزیع دفترچه های آزمون از دیگر انتقادات 
داوطلبــان اســت.حامد در این باره مــی گوید:» 
سر جلســه برای ما شــرکت کننده ها الکل نبود، 
فقط هنگام ورود بــا دســتگاه ضدعفونی کننده 
الکل اســپری کردنــد. خیلــی وقت ها هــم خود 
مراقــب از الکل اســتفاده نمی کــرد. مثلا راحت 
سوزن و کاغذ رد و بدل می کرد.«میثم، داوطلب 
دیگری کــه در دانشــکده علــوم ورزشــی آزمون 
داده نیز مــی گوید:» دســتگاه ضدعفونی کننده 
الکل در ابتــدای ورودمان نبــود. فقط  در کلاس 
یک اســپری بــرای ضد عفونــی کردن دســت ها 
گذاشته بودند که استفاده از آن هم به اختیار بود.«

۲ گلایه از ۲ داوطلب معلول	 
مریم، یکی از داوطلبان معلولی است که در حوزه 

معلولان دانشکده مهندسی آزمون داده است. او 
در این باره می گوید:» من مشکل کم بینایی دارم. 
امتحان ما در سالن اجتماعات برگزار می شد که 
حتی پنجره نداشــت تا هوا جریان داشــته باشد. 
از طرفی، ســر جلسه ممتحن ماســکش را پایین 
می کشید که چای یا آب بخورد، در حالی که من 
خودم یک شکلات نخوردم. این حرکت از سوی 
ممتحن اشــتباه بزرگی بود.«محمد، یکی دیگر 
از داوطلبان معلول می گوید:» داوطلبان و حتی 
عوامل اجرایی ماســک را برمی داشــتند و کسی 
هم تذکر نمی داد. با این کــه از بلندگو اعلام می 
شــد توزیع کننده دفترچه از ضــد عفونی کننده 
و دســتکش اســتفاده کند، اما من چنین چیزی 
ندیدم.« در بند 20 اعلامیه ســازمان ســنجش، 
درباره تمهیدات پروتکل های بهداشــتی متذکر 
شده است که عوامل اجرایی هنگام تحویل بسته 
های ســوال و پاســخ نامه، از ماســک و دستکش 
استفاده می کنند و مرتب دســت های آن ها ضد 
عفونی می شــود.اگرچه امسال نسبت به کنکور 
سال های گذشته شــاهد ازدحام کمتر جمعیت 
در محل برگزاری آزمــون بودیم، اما پروتکل های  
بهداشــتی به طور کامل و به گونه ای که سازمان 
ســنجش وعده داده بود، تحقق نیافت. حتی در 
مواردی تلاش برای حفظ ایــن پروتکل ها، خود 
ناقض رعایــت فاصله گذاری اجتماعی مناســب 
بین داوطلبان و عوامل اجرایی شد.شاید تعدادی 
از مســئولان برگزاری کنکور با ارائه اســتدلالی 
مبنی بــر تجربه نداشــتن در این شــرایط خاص، 
توجیهی برای عملکرد ناموفق خود داشته باشند، 
اما امیدواریم با کســب تجربــه در این زمینــه ، در 
برگزاری کنکور سراسری پیش رو این بار پروتکل 

های بهداشتی به طور کامل رعایت شود. 

مسئولان پاسخی ندادند	 
 با توجه به تماس هــای مکرر، و حتی ارســال 
پیامک به مسئولان مربوطه به منظور پاسخ گویی 
درباره عدم اجرای کامل پروتکل های بهداشتی 
و همچنین تدابیر آنان برای کنکور سراسری 
پیش رو با جواد ساده، مدیر خدمات آموزشی و 
نماینده تام الاختیار سازمان سنجش آموزش 
کشور در استان تماس گرفتیم، اما پاسخی داده 
نشد. همچنین از مدیرروابط عمومی دانشگاه 
فــردوســی مشهد خواستار پاسخ در ایــن باره 

شدیم، اما باز هم پاسخی داده نشد.

گفت وگو

خانواده سرخسی ۳00 میلیون تومان 
به علاوه یک زمین ۶00 متری را  به 

مددجویان کمیته امداد اهدا کردند 

همه این پسرها »سعید« من هستند 
حدود 210 میلیون تومان پول دیه سعید، جوان 
27 ساله سرخسی که در تصادف رانندگی فوت 
کرد به همراه 90 میلیون تومان پولی که پدرش 
روی آن می گــذارد، به حساب کمیته امداد واریز 
می شود. علاوه بر این محمدعلی عرب قدیمی، 
پدر سعید زمین 600 متری خانه پدری اش را که 
در نزدیکی روستایی در سرخس بــوده، به خاطر 
شادی روح پسرش وقف کمیته امداد می کند تا با 
همان 300 میلیون تومان پول، سقفی بالای سر 
مددجویان ساخته شود. در گفت و گوی من با مادر 
سعید، او از ماجرای فوت پسرش می گوید:» سعید 
هر وقت قصد بیرون رفتن از خانه را داشت، من اصلا 
ممانعتی نمی کردم، اما آن شب بر خلاف همیشه 
مخالفت کردم. بالاخره برای این که هوایی تازه کند 
از خانه بیرون رفت و دیگر برنگشت. ساعت 12 شب 
سعید تصادف و ساعت 7 صبح در بیمارستان فوت 
می کند.«سعید قصد داشت امسال پدرش را که 
پادرد بود، با ویلچر به کربلا ببرد. قبل از محرم نفس 
هایش در هوای کربلا حبس می شود، اما روزگار 
فرصت این کار نیک را به سعید نمی دهــد، حالا 
اما خانواده اش با اقدامی خداپسندانه کا رناتمام 
فرزندشان را به نحو دیگری محقق کرده اند. آن 
طور که خانواده اش می گویند:  سعید از اول دست 
به خیر داشت. آن قدر که دستان کوتاه شده اش از 
دنیا، بعد  از مرگ هم خوبی هایش را دریغ نکرد. بعد 
از فوتش هم خیلی ها به خانواده اش خبر دادند که 
سعید به نیازمندان زیادی در مناطق محروم کمک 
کرده است، طوری که حتی مادرش خبری از آن ها 
نداشت. سعید که کارش در صنعت ساختمان بود، 
آرزو داشت برای  مادرش خانه ای بسازد که پیچ 
پله های آن  پاهای مادرش را دردمندتر نکند. مادر 
سعید یک دانه پسرش را بسیار عزیز می داشت، 
طوری که بارها وقتی مادرش را در حال جارو کردن 
حیاط می دیده، دلش تاب دیدن خمیدگی کمر 
مادر را نداشته، خودش جارو به دست می شده و 
حیاط را جارو می کرده است. عشق مادر به سعید و 
مهربانی هایش آن قدر زیاد بود که با دیدن ساختمان 
های مرتفع در خیابان ها، همان جا سرش را رو به 
آسمان بالا می آورده و از خدا می خواسته، روزهایی 
را ببیند که پسرش در کارش موفق شود تا بتواند 
خیر بزرگی شود. او خبر نداشت  که سرنوشت این 
آرزویش را پس از درگذشت پسرش رقم می زند.مادر 
سعید از حس و حالش درباره این کار خیرخواهانه 
می گوید:» وقتی فیلم بچه های مددجوی تحت 
پوشش کمیته امــداد را دیدم که به خاطر این کار 
خیر از ما تشکر می کردند، به قدری خوشحال شدم 
که انگار تمام این بچه ها، بچه های سعید خودم 
هستند.«پدر سعید هم از مدیرکل کمیته امداد 
سرخس و دیگر مسئولان این شهرستان که  قدردان 
عمل خیرخواهانه این خانواده بودند، تشکر کرد.
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